
Jubilæumsskrift 

2 x 20 klubben 1949 - 1999 

  

For en dame er 50 år ingen alder - i hvert fald ikke når det gælder 2 x 20-klubbens medlemmer - 
men når det drejer sig om alderen for selve klubben, er det ganske imponerende at have holdt sig i 
så god form gennem alle årene. 

Starten på klubbens historie fremgår som forord i vores vedtægter og giver et kort indtryk af 
baggrunden og personerne bag 2 x 20-klubben. 

"Historie: "2 x 20"-klubben blev stiftet i Rungsted Golfklub den 18. juni1953. 

Den første turnering for "old girls over 2 x 20" blev afholdt i Rungsted fra 6.-8. oktober 1949 med 
15 deltagere, hvoraf 8 deltog i scratch-rækken. Else Jac.Olsen havde udsat en vandrepokal i 
scratch-rækken, og Helga Kiær, Gudrun Preisler og Else Jac.Olsen havde udsaten vandrepræmie i 
handicaprækken. 

I de følgende år blev turneringen afholdt i Juni måned med henholdsvis 28, 26, 34 og 26 deltagere. 

I 1953 besluttede man at stifte en klub kaldet "2 x 20"-klubben. Det vedtoges, at bestyrelsen skulle 
bestå af 5 medlemmer: 2 fra Rungsted, 1 fra København, 1 fra Sjælland samt 1 fra en klub vest for 
Storebælt. I første bestyrelse sad: Else Jac. Olsen, Gudrun Preisler, Agnes Stausgaard, Esther 
Thomsen og Ulla Nielsen. I 1955 blev Esther Thomsen og Ulla Nielsen efterfulgt af Lit Hvidt og 
Inga Ruge. I 1961 vedtoges at udvide bestyrelsen fra 5 til 6 medlemmer, for at Jylland og Fyn hver 
kunne få sin repræsentant. Ellen Moltke-Leth blev valgt for Fyn, og Inga Ruge repræsenterede nu 
kun Jylland." 

Der blev lavet en enkelt justering af vedtægterne i 1995, som bl.a. medførte, at bestyrelsen skal 
bestå af 1 repræsentant fra Rungsted, 1 fra København, 1 fra Fyn, 1 fra Jylland og 1 fra Sjælland 
(tidligere 2 fra Rungsted og ingen øvrige Sjælland) samt at de årlige stævner skal afholdes skiftevis 
Sjælland, Fyn, Sjælland, Jylland (fra starten "mindst hvert andet år på Rungsted Golfklubs bane"). 
Men derudover følges stort set matchformer, propositioner vedrørende pokaler, afvikling af 
generalforsamling og medlemspolitik, som de er tænkt fra klubbens start. 

Dette jubilæumsskrift er ment som en opsummering af de væsentligste begivenheder og lidt historie 
gennem de første 50 år. Det har været spændende læsning at granske i gamle referater fra dels 
"Golf", hvor Jørgen Krøll med vanlig enthusiasme beskrev stævnerne samt fra klubbens egne 
notater, som indeholder beretninger fra såvel stævner som bestyrelsens vintermøder, og vi håber 
herved at kunne fastholde nogle facts omkring denne traditionsrige og "still going strong" - klub. 

Formændene 

Det står intetsteds skrevet, at det skulle være et Rungstedmedlem, som skulle være formand for 
klubben, men sådan er det altså hidtil stort set blevet - med en enkelt undtagelse. Som det fremgår 



satte Else Jac. Olsen og Gudrun Preisler deres præg på klubben i en årrække, og en blanding af 
formandskabet for 2 X 20 samt 3 danske mesterskaber, 11 gange landsholdsdeltagelse og 9 gange 
landsholdskaptajn medførte, at Gudrun Preisler i 1974 blev tildelt Dansk Idrætsforbunds Ærestegn. 

Arbejdsfordelingen mellem disse to markante personer var nok præget af, at Else Jac. Olsen var den 
kreative, den der holdt de sprudlende taler, mens Gudrun Preisler var den praktiske, den der førte 
planerne ud i livet. 

Formænd: 

1949 - 1969 Else Jac. Olsen, Rungsted 

1969 - 1975 Gudrun Preisler, Rungsted 

1975 - 1984 Tove Geertz, Rungsted 

1984 - 1987 Benedicte Sundberg, Rungsted 

1987 - 1993 Lykke Obel, København 

1993 - Birthe Bjerrum, Rungsted 

Stævnerne 

Det var en forrygende opgave de tidligere bestyrelser blev sat på, når stævnerne skulle afvikles. Alt 
blev arrangeret manuelt, håndskrevet, og det var ganske meget, der skulle tages vare på, når der 
skulle udarbejdes deltagerlister, medlemslister, startlister, resultatlister, arrangeres præmiebord, 
bridge og puttekonkurrencer. l vore dage får vi kolossal hjælp fra sekretariaterne i klubberne, som 
kan klare startlister, så ingen spiller med samme spillere flere gange, hurtigt udskrive resultatlister 
etc. 

l mange år havde bestyrelsen hjælp af en sekretær, idag må vi sige hip-hurra for computeren. 

Puttekonkurrencerne har ikke været afviklet i nogle år, men vil blive genindført i jubilæumsåret, 
mens bridgeturneringerne blev stoppet fra 1998 p.gr.af manglende tilslutning. 

Selve stævnernes afholdelse foregik i Rungsted de første mange år, men siden har vi været vidt 
omkring, sågar med et enkelt stævne i Tyskland. Utroligt nok drog man først til Jylland i 1976 til 
Holstebro. 

Stævnerne er blevet afholdt: 

Furesø 1987, 1998 

Helsingør 1989 

Himmerland 1988 



Hjarbæk 1995 

Holstebro 1976 

Korsør 1973 

København 1952, 1955, 1967, 1977, 1982 

Nyborg 1960, 1964, 1970, 1978, 1986, 1994 

Odense 1990 

Odense Eventyr 1997 

Rungsted 1949, 1950, 1951, 1953, 1954, 1956, 1957, 1958, 1959, 1961, 1962, 1963, 1965, 1966, 
1968, 1969, 1971, 1972, 1974, 1975, 1979, 1984, 1992 

Silkeborg 1981, 1985, 1999 

Simon's 1996 

Storstrømmen 1983, 1993 

Travemünde 1980 

Århus 1991 

Kontingent 

Naturligvis er det ikke meningen, at der skal være bragende overskud i kassen, men der skulle gerne 
være lidt på kontoen efter stævnernes afholdelse, så der kan startes på en frisk den kommende 
sæson. Kontingentet dækker i al sin enkelhed udgifter til præmier og "kontorhold", og i betragtning 
af, hvad man får for pengene, må det siges at have været nogle yderst økonomiske bestyrelser, som 
har resideret i årenes løb! 

Kontingentets størrelse har på ingen måde fulgt inflationen, og alligevel er der råd til en 
præmiebeholdning hvert år på 6 stk (excl.Nåle) i gruppe l , 16 stk. i gruppe II, 16 stk. i gruppe III og 
32 stk. i gruppe IV. 

Og så gælder det jo bare om at placere sig i en af de bedste grupper, så man får fri adgang til alle 
herlighederne. 

Der har nu ikke altid udelukkende været indkøbte præmier. Kaja Gammeltoft kan huske, at første 
gang, man spillede på Eremitagen i 1952, havde man fået Leidersdorff til at være sponsor med en 
sølvræve-cape, som naturligt nok lyste gevaldigt op blandt alt det andet sølvtøj! 

Kontingentet var i 1949 kr. 15,- blev i 1977 sat op til kr. 30,-, i 1981 til kr. 50,- og har siden 1989 
været kr. 100,-. Gad vide, hvor længe det holder?! 



  

Pokalerne 

Klubben råder over i alt 11 pokaler, som overrækkes til vinderne af kvalifikationen i såvel 2- som 3 
X 20-rækken, både brutto og netto, vinderne af hulspilrækkerne - som ovenstående, vinderne af 
Stableford i såvel A- som B-række samt en speciel pokal for bedste Stableford-score uanset A- eller 
B-række. Nogle har mange år på bagen, andre er af nyere dato, især efter at der blev indført 
specielle rækker for 3 X 20 medlemmerne, og så er der dem, der er blevet vundet til ejendom i 
årenes løb og erstattet af nye. 

Nålen 

Også hvad vores navnkundige nål angår, havde Gudrun Preisler en finger med i spillet. Gudrun 
Preisler's kusine er gift med guldsmed Mogens Bjørn Andersen, og han designede såvel nålen som 
det logo, vi stadig bruger til vores præmier og på vores breve. Det er lidt usikkert, hvor mange nåle, 
der oprindelig blev lavet, men der eksisterer en liste som daterer sig tilbage til 1953, og af den 
fremgår det, hvem der har fået tildelt en nål, hvorfor og hvornår, i alt 67 stk. Vi har stadig 8 i vores 
præmie-beholdning. I et referat fra 1974 fortælles, at Ellen Hove fra Kolding har fået nål nr. 100, så 
med de "smuttere" i optællingen, som kan være forekommet, har der nok været et par hundrede 
nåle. Muligheden for at vinde nålen opnås, hvis man er præmietager fra gruppe I, og ifølge 
guldsmeden var den behæftet med den klausul, at den skulle returneres til klubben ved død eller 
udmeldelse - noget der vel sjældent siges om en præmie, man har vundet. Hvis et medlem, der 
endnu ikke ejer 2X20-nålen, opnår 30 points, modtager hun Guldnålen som gave. Guldnålen er også 
et tegn på, at en ejer af nålen, som opnår 20 points, kan få sin nål forgyldt. 

Der opstod på et tidspunkt det "modefænomen", at golfboldene i nålen blev erstattet med sten, og 
Mogens Bjørn-Andersen måtte så hjemtage agater fra Tyskland, slibe dem til efter en skabelon lavet 
efter bunden af et fingerbøl, hvorefter der blev fremstillet nåle med dels røde, dels blå sten. 

Ifølge vedtægterne er "det en ære at eje nålen, og den bør bæres ved 2 X 20 turneringerne". Men 
naturligvis kan den også bruges ved andre lejligheder, og ikke blot sombroche eller i en kæde. 

Den kan også bruges som f.eks. tidligere formand Tove Geertz gør det - som nål i en kilt! 

Udover de nåle, vi kæmper om at erhverve, blev der i 1974 til 25 års jubilæet fremstillet 2 nåle i 
massiv guld, som velfortjent blev givet Gudrun Preisler og Else Jac. Olsen. Vi har fået oplyst af 
hhv. Steen Preisler og Peter Jac. Olsen, at disse to nåle stadig er i familiernes eje. 

Der var andre nåle, som blev båret som tegn på ens medlemskab af 2 X 20 klubben. Maren Krøll 
beretter, at der fandtes nogle runde nåle med 3 "ben", som kunne monteres på golfbag'en, men 
desværre var benene ikke stærke, brækkede af, og de fleste af disse nåle eksisterer nu i form af 
brocher eller vedhæng. 

Medlemstal 



Siden 1976 har vi haft et nogenlunde stabilt medlemstal på 200 og med en venteliste på ca. 100. Det 
er ikke praktisk gennemførligt at afvikle et stævne med over 100 deltagere, og derfor kan vi ikke 
optage flere medlemmer. Vi har ikke været udsat for at skulle afvise tilmeldte fra stævnerne, men da 
iveren efter at være med bliver stadigt større, må de kommende år viser, om det skal være en endnu 
mere eksklusiv" skare, som er medlemmer af 2 X 20. 

Medlemstallet kan jo også reguleres ved en handicapfastsættelse som begrænser tilgangen 
yderligere. Der har været lidt udsving i denne grænse, og i øjeblikket har vores generalforsamling 
besluttet, at for at komme på venteliste skal man - naturligvis - være fyldt 2 X 20 år, skal have 
hcp.indeks på max 21,0, og når man er for tur til optagelse, skal hcp stadigvæk være max 21,0. 
Handicapkravet har svinget noget. Fra starten var der opdelt i 3 rækker og højeste hcp. var 36. 
Gradvist er det krøbet ned, helt til 16 og idag altså op til et ca. banehandicap på 24. l de første 25-30 
år af 2 X 20's tilværelse, blev der skrevet dels introduktion, dels referat af stævnerne i "Golf" - 
medlemsblad for Dansk Golf Union, men naturligt nok har udviklingen betydet, at der er blevet 
mere og mere stof til bladet, som generelt interesserer mere, end hvad der foregår i vores klub. 
"Golf" har været en væsentlig kilde til materiale omkring denne snak om 2 X 20 samtidig med at 
der er fremkommet mange hyggelige anekdoter ved samtaler med Tove Geertz, Maren Krøll, Kaja 
Gammeltoft, Mogens Bjørn Andersen, Tove Palsby, Steen Preisler og Peter Jac.Olsen samt ved 
gennemlæsning af 2 X 2 klubbens analer. 

Mange, mange flere navne burde have været nævnt, for der har været mange personligheder, som 
har taget en tørn, men vi vil lade vedlagte referater fra starten samt fra 25-års jubilæet fortælle deres 
egen historie. 

Stort tillykke til vores klub med 50 års jubilæet og de bedste ønsker om fortsat popularitet og om at 
værne om de gamle traditioner! 

Bestyrelsen for 2x20-klubben 1999: 

Birthe Bjerrum, formand (Rungsted), Vibeke Seibæk (København), Inger Højsgaard (Sjælland), 
Birthe Billenstien (Fyn), Besa Hede Sørensen (Jylland). 

 


